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تاکیدایرانوالجزایربرگسترشهمکاریها
گروه دیپلماسی: »محمدرضا بابائی« ســفیر جمهوری اسلامی ایران در 
الجزیــره با »عبدالرحمان حمــاد« وزیر جوانــان و ورزش الجزایر دیدار و در 
خصوص همکاری های دو کشــور در زمینه های ورزشی و امور جوانان به بحث 
و تبادل نظر پرداخت.  در جریان این دیدار راه های گســترش روابط دو کشور 

بویژه در زمینه های ورزشی و جوانان مورد بحث قرار گرفت.

رایزنیتلفنیوزرایخارجهایرانوعمان
گــروه دیپلماســی: وزرای امورخارجه ایــران و عمان دربــاره آخرین 
وضعیت ازســرگیری جنگ غــزه تلفنی بایکدیگر گفت وگو کردند. »حســین 
امیرعبداللهیان« از سرگیری جنایات جنگی رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه 
را نشان دهنده بی توجهی این رژیم جعلی به درخواست های بین المللی و افکار 

عمومی جهان دانست.
وی تأکید کرد: ضرورت دارد همه کشورهای اسلامی تلاش های خود را برای 

متوقف کردن این جنایات افزایش دهند.
 امیرعبداللهیان در این گفتگو تاکید کرد: در سفر هفته گذشته ام به بیروت 
از رهبران مقاومت شــنیدم که در صورت از سرگیری حملات رژیم اسراییل، 

پاسخ مقاومت پشیمان کننده و سخت  تر از قبل خواهد بود.
سید بدر البوسعیدی وزیر خارجه سلطنت عمان نیز در این گفتگو شعله ور 
شدن مجدد جنگ و توسعه آن را در منطقه تأسف بار خواند. طرفین بر ضرورت 
آتش بس پایدار و ارســال گسترده کمک های انســانی و اقدامات مؤثر جامعه 

جهانی به این منظور تأکید کردند.

دیپلماتیک

شورای امنیت سازمان ملل در اواخر آذرماه 
گزارش دبیرکل ســازمان ملل درباره قطعنامه 

۲۲۳۱ و اجرای برجام را بررسی می کند.
به گزارش ایسنا، اکوادور که در ماه دسامبر 
)ماه جاری میلادی( ریاســت دوره ای شورای 
امنیت ســازمان ملل را بر عهــده دارد اعلام 
کرد که شــورا در نشست روز ۱۸ دسامبر )۲۷ 
آذرماه( گزارش دبیرکل سازمان ملل در رابطه 
با قطعنامــه ۲۲۳۱ مورخ ۲۰ ژوئیه ۲۰۱۵ که 
برنامه جامع اقدام مشــترک )برجام( در مورد 
برنامه هســته ای ایران را تائید کرد، بررســی 

خواهد کرد.
اطلاع رســانی پایــگاه  گــزارش   بنابــر 
security council report، شورا همچنین 
گزارش هایی را از ونسا فرایزر، سفیر و نماینده 
مالت در سازمان ملل و تسهیل کننده اجرای 
قطعنامه ۲۲۳۱ و همچنین کمیسیون مشترک 
که برای نظارت بر اجرای برجام تشــکیل شد 
و شــامل طرف های فعلی توافق است؛ چین، 
فرانسه، آلمان، روسیه، انگلیس و ایران دریافت 

خواهد کرد.
علاوه برایــن، انتظــار می رود کــه رزماری 
دی کارلو، معاون دبیرکل در امور سیاســی و 
صلــح، فرایزر و نماینده اتحادیه اروپا به عنوان 
هماهنگ کننده کمیسیون مشترک به شورای 

امنیت اطلاعاتی ارائه دهند.
نشست شــش ماه یکبار شــورای امنیت 
ســازمان ملل درباره قطعنامه ۲۲۳۱ و اجرای 
برنامه جامع اقدام مشــترک )برجام( نیز ۱۸ 

دسامبر )۲۷ آذرماه جاری( برگزار می شود.
ســفیر و نماینده دائم اکوادور در ســازمان 
ملل اعلام کرد: شورای امنیت در ۱۸ دسامبر 
گزارش دبیرکل سازمان ملل در مورد قطعنامه 
۲۲۳۱ و اجرای برنامه جامع اقدام مشــترک 
)برجام( در مورد برنامه هســته ای ای ایران را 

بررسی خواهد کرد.
مطابق قطعنامه ۲۲۳۱، هر شش ماه یکبار 
گزارش دبیرکل سازمان ملل در نشست عادی 
شــورای امنیت ســازمان ملل ارائه و ســفیر 
و نماینــده دائم جمهوری اســلامی ایران در 
ســازمان ملل نیز در این نشســت سخنرانی 
می کند. در نشست قبلی که در ۱۵ تیرماه )۶ 
جولای/ژوئیه( برگزار شد، پانزدهمین گزارش 

دبیــر کل ســازمان ملل درخصــوص اجرای 
قطعنامه ۲۲۳۱ و برجام بررسی شد.

آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان ملل در 
پانزدهمین گزارش خود آورده بود: برنامه جامع 
اقدام مشترک یا برجام که توسط چین، فرانسه، 
آلمان، روسیه، انگلیس، آمریکا و اتحادیه اروپا با 
جمهوری اسلامی ایران در ۱۴ جولای ۲۰۱۵ 
منعقد شد و شورای امنیت در قطعنامه ۲۲۳۱ 
)۲۰۱۵( در ۲۰ ژوئیه ۲۰۱۵ آن را تایید کرد، 
نتیجه مذاکرات فشرده در طول چندین سال 
برای دستیابی به اهداف مشترک منع گسترش 
سلاح های هســته ای و امنیت منطقه ای بود، 
به نحوی که منافع اقتصادی ملموسی را برای 

مردم ایران به ارمغان آورد. هشــت ســال از 
امضای این توافق گذشته است و من همچنان 
متقاعد هستم که توافق بهترین گزینه موجود 
برای تضمین ماهیت منحصراً صلح آمیز برنامه 

هسته ای ایران است.
در بندهای اولیه گزارش۲۲ بندی دبیرکل 
ســازمان ملل متحــد آمده بود: تــداوم عدم 
پیشرفت در جهت بازگشت به اجرای کامل و 
مؤثر برجــام و قطعنامه ۲۲۳۱، علیرغم تاکید 
مجدد همه شــرکت کننــدگان و آمریکا در 
دسامبر ۲۰۲۲ مبنی بر اینکه این تنها گزینه 

قابل اجرا است، ناامید کننده است.
به  بازگشت  پیرامون  متاســفانه، مذاکرات 

برجام همچنان به بن بست رسیده است و این 
امر چشم انداز بازگشت به اجرای کامل برنامه 

را محدود می کند. 
با این وجود، من خوشبین هستم که شرکت 
کنندگان در این طرح و آمریکا همچنان متعهد 
به راه حل دیپلماتیک هســتند. صلح و امنیت 
پایدار برای همه کشورهای عضو تنها از طریق 

گفتگو و همکاری امکان پذیر است.
در این گزارش آمده بــود: بنابراین، من از 
همه طرف های مربوطه می خواهم که احساس 
فوریت بیشتری نشان دهند، گفتگو و تعامل را 
تجدید کنند و برای رسیدن به توافق در مورد 
موضوعات باقی مانــده در اولین فرصت تلاش 

کنند. من مجدداً از آمریکا درخواست می کنم 
که تحریم های خــود را همانطور که دربرجام 
ذکر شــده لغو یا رفع کنــد و معافیت ها را در 
رابطه با تجارت نفت با جمهوری اسلامی ایران 

تمدید کند.
پنج عضــو دائم شــورای امنیت شــامل 
روســیه، چین، آمریــکا، انگلیس و فرانســه 
می شــوند کــه دارای حق وتو در این شــورا 
هســتند و هم اکنون، کشــورهای اسلوونی، 
کره جنوبــی، گویــان، ســیرالئون، الجزایر، 
ژاپن، ســوئیس، مالت، موزامبیــک و اکوادور 
 ۱۰ عضــو غیردائم شــورای امنیت ســازمان 

ملل را تشکیل می دهند.

سفیر جمهوری اســلامی ایران در مسکو گفت: نشست 
ســالانه وزیران امور خارجه کشورهای ساحلی دریای خزر، 
روز ســه شــنبه ۱۴ آذرماه ۱۴۰۲ با حضــور آقای دکتر 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در مسکو برگزار 
می شود. کاظم جلالی بامداد شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:  
این نشست در چارچوب برنامه سالانه پنج وزیر امور خارجه 
کشورهای ساحلی اســت که طی آن، مهمترین موضوعات 
مرتبط با این پهنه آبی مطرح می شــود. وی خاطرنشــان 
کرد:  در نشســت مســکو، زمینه های توسعه همکاری ها در 
حوزه های مختلف مانند امنیت منطقه خزر، گسترش روابط 
اقتصادی، حمل و نقل دریایی، تجارت، انرژی، محیط زیست 

و موضوعات حقوقی مرتبط بررســی می شــود. سفیر ایران 
در روســیه گفت: وزیران امور خارجه کشورهای جمهوری 
اســلامی ایران، فدراسیون روســیه، جمهوری آذربایجان،  
قزاقستان و ترکمنستان در نشســت خود در مسکو درباره 
دستور نشست آتی سران کشورهای ساحلی خزر نیز رایزنی 

می کنند.
جلالی یادآور شــد: انتظار می رود آقای امیر عبداللهیان 
علاوه بر شرکت در نشست خزر، دیدارهای دوجانبه ای نیز 
با وزیران خارجه روســیه، قزاقستان و جمهوری آذربایجان 
داشته باشد. به گفته وی، این دیدارها، فرصت مناسبی است 
تا تحولات مهم  منطقه ای در جلسات دوجانبه مورد بحث و 

بررسی قرار گیرد. پیش از این، وزیر امورخارجه روسیه پنجم 
آبان ماه ۱۴۰۲ با بیان اینکه کار مشترک کشورهای ساحلی 
خزر عامل مهمی برای تضمین امنیت، ثبات و توسعه پایدار 
در منطقه اوراسیا است، پیشنهاد داد چارچوب »پنج خزر« 

شکل گیرد.
ســرگئی لاوروف در نخستین نشســت کمیسیون بین 
بخشــی همکاری های خزر در مســکو افزود: روسیه آماده 
تقویت وضعیت منطقه به عنوان منطقه همکاری بین المللی 
ســودآور در چارچوب »پنج خزر« شامل کشورهای روسیه، 
جمهوری آذربایجان، جمهوری اســلامی ایران، قزاقستان و 
ترکمنســتان اســت. وزیر امور خارجه روسیه گفت: مسکو 

مصمــم به کار فعال و ســازنده در چارچــوب »پنج خزر« 
به منظور تقویت موقعیت منطقــه به عنوان منطقه صلح، 
هماهنگی، حســن همجــواری و همکاری های بین المللی 
ثمربخش اســت. لاوروف اظهارداشــت: در این راستا باید 
بررســی کنیم که چگونه می توانیم ظرفیت های منطقه در 
تجارت، مبادلات اقتصادی، ترانزیتی، علمی و بشردوســتانه 
را با نگاه به حفظ محیط زیست بسیار شکننده دریای خزر. 
توســعه دهیم. پیش از آن نیز وزیر امور خارجه روسیه ۲۷ 
مردادماه ۱۴۰۲ در نشســتی با سفیران جمهوری اسلامی 
ایران، جمهوری آذربایجان، قزاقســتان و ترکمنستان دیگر 

کشورهای ساحلی دریای خزر شرکت کرد.

مسکودرتدارکنشستوزرایخارجهحاشیهدریایخزر

نشستقطعنامه22۳۱وبرجام27آذربرگزارمیشود

پرونده برجام روی میز شورای امنیت
واکنشایرانبهادعاهایگزارشتروریسمآمریکا

ناصر کنعانی در واکنش به انتشــار گزارش ســالانه تروریسم وزارت خارجه 
آمریکا گفت: در گزارشــات سالانه کشــوری آمریکا در مورد تروریسم که با 
دســتور کار تهدیدانگاری کشورهای غیرهمسو و یا مخالف این کشور تدوین 
می شود، فاقد اعتبار و وجاهت بین المللی بوده و تغییری در واقعیات مربوط 

به تلاش های واقعی کشورها برای مقابله جدی با تروریسم ایجاد نمی کند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت، اکنون بعد از گذشت ۲۰ سال از انتشار 
این قبیل گزارش های یکسویه و جهت دار، جامعه بین المللی و افکار عمومی 
جهان در موقعیت بهتری برای درک و قضاوت رفتار و اقدامات دوگانه دولت 

آمریکا در برخورد با پدیده شوم تروریسم قرار دارد.
کنعانی تصریح کرد:  آمریکا نمی تواند با قلب واقعیات و روایت ســازی غلط، 
اقدامات مشــروع جنبش مقاومت در منطقه جهت مقابله با اشــغالگری که 
از نظر بین المللی برســمیت شناخته شده اســت را با برچسب های دروغین 

تروریسم زیر سؤال ببرد.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: بر همگان روشن است که دولت آمریکا 
متهم اصلی در تشکیل، آموزش، تجهیز و هدایت تروریست های داعش است 
و اخیرا نیز با حمایت همه جانبه از تروریسم دولتی رژیم اسراییل و در اختیار 
قراردادن انواع بمب ها و تسلیحات مرگبار به این رژیم تروریستی و با ممانعت 
و وتوی مکرر قطعنامه های توقف بمباران های غزه در شورای امنیت سازمان 
ملل، در کشــتار وحشیانه بیش از ۱۵ هزار غیرنظامی و زن و کودک در غزه، 

شریک اصلی جنایت علیه بشریت و نسل کشی فلسطینی ها بوده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: دولت آمریکا با اذعان به دســت 
داشــتن مقامات ســابق این کشــور در ترور شهید ســلیمانی، همچنان از 
مســئولیت خود در پاسخگویی و نیز به عدالت ســپردن جنایتکاران دخیل 
در این جنایت فرار می کند و بطور شــرم آوری خود را در جایگاه مدعی قرار 

می دهد.
کنعانی تأکید کرد: دولت آمریکا با تسهیل تردد، ارتباط گرفتن، تامین مالی 
و پناه دادن تروریســت ها و ایجاد بهشــت امن برای رهبران تروریست فرقه 
منافقین و دیگر گروه هک های تروریستی و خرابکار برای پیشبرد برنامه های 
سیاست خارجی خود، رسما به اســتفاده ابزاری از تروریسم متوسل شده و 

همچنان به ریاکاری خود در این زمینه ادامه می دهد.

ویژه

 

پایانه درحال حاضر در چه شرایطی  احداث  پروژه 
است؟

پروژه درحال حاضر پیشــرفتی حدودا ۱۱ درصدی داشته 
اســت و در مرحله انجام عملیات خاکی و استقرار گروه های 
اجرایی است. پیش بینی ما این است که طی پنج سال آینده 
احداث این پایانه، به پایان برســد؛ البته با ســاخت هر بخش 
از پایانــه، بهره برداری از آن آغاز می شــود و لزومی به اتمام 
صددرصدی پروژه نیست و سرمایه پذیر در این خصوص قول 
همکاری داده اســت. در همین راستا، علاوه بر تکمیل پروژه، 
ساماندهی بخش های غیرمکانیزه و سنتی بندر و انتقال آن به 

بخش های مکانیزه همزمان در دستور کار ما قرار دارد.
اســکله ها برای پهلوگیری چه حجم از کشــتی ها 

طراحی شده است؟
چشــم انداز ما احداث پنج پست اســکله برای پهلوگیری 
کشتی هایی با ظرفیت ۱۵۰ هزار تن است. در گام اول پروژه، 
با توجه به لایروبی در دســت اقدام، کشتی های ۸۰ هزار تنی 
قابلیت بارگیری یــا تخلیه خواهند داشــت.نکته مثبتی که 
درخصوص این پروژه می توانم به آن اشــاره کنم این است که 
برخلاف برخی پایانه های دیگر، مسیر زمین اختصاص یافته به 
پروژه بن بست نیست و امکان توسعه تا ۵۰ میلیون تن را نیز 

دارد؛ بنابراین چنانچه در آینده نیاز به پهلوگیری کشتی های 
عظیم تری باشد، این امکان وجود دارد که آن را توسعه دهیم؛ 
هرچند که فرم کف اراضی دریایی در خلیج فارس و عمق آب 

از عوامل محدودکننده است. 
مهندســین مشــاور پروژه مطالعات مفصلی در خصوص 
شــناخت دریا و زمین در این منطقــه انجام داده اند. بیش از 
یک صد پلان جانمایی برای این پایانه طراحی شــده تا محل 
احداث اسکله، مسیر ریلی، محل استقرار کشتی ها و همچنین 
ظرفیت های توسعه تا ۵۰ میلیون تن جابه جایی سالانه بار به 

دقت بررسی شود.
در حال  حاضر تخلیه و بارگیری کشتی ها چند روز 

طول می کشد؟
با توجه به انجام غیرمکانیزه این امر، یعنی تخلیه بارها به 
روش غیر مکانیزه و ســپس بارگیری به همین شکل، حدود 
۱۵ الی ۲۰ روز، بســته به میزان بار ارســالی، طول می کشد؛ 
در حالی که بــا راه اندازی پایانه مکانیزه، این مقدار به ۳ تا ۴ 
روز کاهش خواهد یافت.نبود پایانه مکانیزه و همچنین زمان 
طولانی تخلیه و بارگیری در کشتی ها، ترافیک شدیدی را در 
منطقه ایجاد کرده و باعث شده واگن ها همواره در این منطقه 
دچار رسوب و توقف های طولانی شــوند؛ چرا که نبود پایانه 
اختصاصی باعث شده این روند تداخلاتی با صادرات و واردات 
بقیه مواد و محصولات نیز داشــته باشــد. هرچند که برخی 
شرکت های بزرگ معدنی اقداماتی در خصوص مکانیزاسیون 
تخلیه و بارگیری ها در محدوده های اجرایی خود انجام داده اند 
اما تاکنون اقدام وسیعی که نه تنها شرکت های سهامدار، بلکه 
همه شرکت های دیگر نیز بتوانند از خروجی آن استفاده کنند 
و در محیط بندرهای مهم کشــور باشد، صورت نگرفته است.
درحالی که ســیر یک واگن از کرمان به بندرعباس در حالت 
بهینه می تواند بین ۷ تا ۹ بار در ماه باشــد، درحال حاضر ۲.۵ 

تا ۳ و در بهترین حالت ۴ بار در ماه است.

میزان اتلاف مواد فله معدنــی در هنگام تخلیه و 
بارگیری به روش سنتی چقدر است؟

براساس گزارشات و شواهد میدانی برآورد می شود در حدود 
۳ تا ۱۰ درصد مواد در هنگام جابه جایی هدر می رود؛ چرا که 
وقتی در یک مرحله با روش غیر مکانیزه بار روی زمین تخلیه 
می شــود و سپس با همان روش در کشتی بارگیری می شود، 
در این هنگام بخشــی از بار روی زمین ریخته می شود که در 
مقادیر کلان، مقدار بسیار قابل توجهی است. علاوه بر موضوع 
پرت مواد فله، آلودگی زیست محیطی که ایجاد می شود برای 
افرادی که در آن مناطق مشــغول به کار هستند و همچنین 
ســاکنان اطراف منطقه و اکوسیســتم دریایی در آن نواحی، 
آســیب های جدی به همراه دارد که با مکانیزه کردن این امر، 

بخش بسیار زیادی از این آلودگی ها برطرف می شود.
ضرورت توسعه زیرساخت های بنادر چیست؟

باید توجه داشت که از ابتدای تاسیس این بندر، یعنی دهه 
۶۰ تاکنون، بارگیری و تخلیه مواد فله معدنی با همین روش 
غیرمکانیزه انجام می شود و این امر باعث شده ما حتی نتوانیم 
از زیرســاخت های ریلی موجود استفاده بهینه کنیم؛ چرا که 
از محل بارگیری تا بندرعباس قطارها سرعت معمول خود را 
دارند اما پس از رسیدن به بندرعباس، متوسط سرعت حرکت 
قطارها حدود ۴.۵ کیلومتر در ســاعت است و این به معنای 
آن اســت که ما توقف های بســیار طولانی را در این مناطق 
داریم و تا زمانــی که وضعیت پایانه ها بهبود نیابد، توســعه 
زیرساخت های ریلی به تنهایی پاسخگو نخواهد بود. می توان 
گفت که منطقه بندرعباس و بلاخص بندر شهید رجایی قلب 
اقتصادی ایران اســت و کریدورهای ریلی و جاده ای به مثابه 
رگ های این قلب هســتند. در شرایطی که بخش عظیمی از 
صادرات و واردات کشــور از این منطقه صورت می گیرد، عدم 
توســعه آن یعنی عدم توسعه کافی در اقتصاد کشور و رسوب 
لجستیکی در قلب اقتصادی ایران. در اقتصادی که قرار است 

معدن جای نفت را بگیرد، توسعه زیرساخت های معدنی باید 
 CIS اولویت ما باشد. با توجه به همسایگی ایران با کشورهای
و افغانســتان، توســعه بخش حمل ونقل می تواند باعث شود 
بخشــی از جابه جایی مواد معدنی از این کشــورها، از طریق 

بنادر ما صورت بگیرد.
کشور در بخش شاخص های لجستیکی چه جایگاهی 

دارد؟
متاسفانه رتبه کشور ما در بخش شاخص های لجستیکی از 
عدد ۶۴ در ســال ۲۰۱۸ به رتبه ۱۲۳ در سال ۲۰۲۳ کاهش 
پیدا کرده است؛ بنابراین ما باید تلاش کنیم ابتدا به رتبه قبلی 
برگردیم و سپس وضعیت را بهبود بدهیم. عدم توسعه بخش 
حمل ونقل همراســتا با بخش صنعت و معدن کشور، همواره 
هزینه های زیادی را به فعالان این بخش تحمیل کرده است. 
این پروژه می تواند نتایج بســیار مثبت اقتصادی و نقش قابل 
توجــه در کاهش هزینه های حمل ونقل و به دنبال آن هزینه 
تمام شده فعالیت های معدنی داشــته باشد؛ چرا که با وجود 
ممنوعیت های خام فروشــی، ما به هرحال به صادرات حداقل 
ســالانه ۱۰ میلیون تن مواد فلــه معدنی و همچنین واردات 
برخی مواد اولیه ضروری، نیاز داریم. از طرفی وجود پایانه های 
مکانیزه ریلی مواد فله معدنی در مجاورت دریا به همسایگانی 
که دارای مواد معدنی غنی هســتند این اطمینان را می دهد 
که با ترانزیت مــواد فله معدنی از مســیرهای ایرانی، علاوه 
بر اســتفاده از ظرفیت کارخانجات فرآوری در طول مســیر، 
از امکانــات پایانه های مکانیزه ریلی هــم به خوبی می توانند 
اســتفاده کنند و عملا کالای معدنی خود را در هر ســطحی 
که تمایل داشــته باشند به مشــتریان خارجی خود فروخته 
و از طریــق ایران ترانزیت کنند. همچنیــن با توجه به ابلاغ 
سیاست های کلی توسعه دریامحور توسط مقام معظم رهبری 
و اســتفاده از ظرفیت های موجود، این پروژه و تکثیر چنین 

پروژه هایی در این امر بسیار تاثیرگذار هستند.

محسننادری،مدیرعاملشرکتمدیریتبینالمللیهمراهجادهریلدریاعنوانکرد:

چالش حمل  ونقل موادمعدنی و توسـعه دریامحور
حمل ونقل دریایی از بهترین روش های حمل مواد معدنی چه برای واردات و چه صادرات مواد و فرآورده های معدنی است، اما متاسفانه در یک دهه گذشته به واسطه تحریم های شدیدی 
که بر بنادر و کشــتیرانی ما تحمیل شد، بخش زیادی از شرکت های خارجی امکان همکاری های ترانزیتی دریایی را با ایران از دست دادند و متاسفانه بنادر متناسب با حجم واردات و 
صادرات توسعه پیدا نکرده اند. حمل ونقل دریایی از بهترین روش های حمل مواد معدنی چه برای واردات و چه صادرات مواد و فرآورده های معدنی است، اما متاسفانه در یک دهه گذشته 
به واسطه تحریم های شدیدی که بر بنادر و کشتیرانی ما تحمیل شد، بخش زیادی از شرکت های خارجی امکان همکاری های ترانزیتی دریایی را با ایران از دست دادند و متاسفانه بنادر 
متناســب با حجم واردات و صادرات توسعه پیدا نکرده اند. این شرایط البته به همه فعالیت های صادراتی آسیب می رساند، اما در حوزه معدن این صدمه جدی تر است. با توجه به نبود 
یک پایانه اختصاصی و مکانیزه در بخش معدن، بنادر منطقه بندر عباس در صادرات و واردات مواد فله معدنی همواره با مسائل متعددی روبه رو بوده است که از مهم ترین آنها می توان 
به ایجاد آلودگی زیست محیطی، زمان طولانی تخلیه و بارگیری و همچنین اتلاف مقدار زیادی از مواد در هنگام جابه جایی به روش سنتی و غیرمکانیزه اشاره کرد که مجموعا هزینه های 
قابل توجهی را روی دســت تمامی ذینفعان باقی می گذارد. در ســال ۹۸ قراردادی در قالب BOT )ساخت، بهره برداری و انتقال( بین شرکت همراه جاده، ریل، دریا )هیمکو( و سازمان 
بنادر و دریانوردی منعقد شد و به موجب این قرارداد، ۱۸۰ هکتار زمین در غرب بندر شهید رجایی به پروژه شرکت هیمکو اختصاص یافت. در مرحله اول این پروژه، ۶۷ هکتار از این 
زمین به شــرکت تحویل داده شد و در گام اول، پروژه جهت تاسیس یک پایانه مکانیزه با ظرفیت جابه جایی سالانه ۱۰ میلیون تن مواد فله معدنی، کلید خورد. سرمایه گذاری در نظر 
گرفته شده برای این طرح در حدود ۷ هزار میلیارد تومان است که بخشی از آن از در قالب افزایش سرمایه، از سوی سهامداران به پروژه تزریق شده است. این پروژه با محوریت شرکت 
ســرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات )ومعادن( و همچنین مشارکت سایر شرکت های بزرگ معدنی ایران همچون تجلی توسعه معادن و فلزات، شرکت های معدنی و صنعتی گلگهر، 

چادرملو و گهرزمین و شرکت سرمایه گذاری امید در حال انجام است.
آنچه در ادامه می آید گفت وگوی محسن نادری، مدیرعامل شرکت همراه )جاده، ریل، دریا( با معدن مدیا درباره پیشرفت پروژه است.


